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BEVIS OM ANSLAGSDAG 
Kommunfullmäktiges protokoll är justerat, §§ 299-313 
Justeringen har tillkännagivits genom anslag. 
 
Sammanträdesdatum 19 december 2022 
Anslaget sätts upp 21 december 2022 
Anslaget tas ned 17 januari 2023 
Förvaringsplats för protokollet Nacka stadshus 
 
Underskrift  ...........................................................................  
 Kommunsekreterare 

Utdragsbestyrkande 
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BEVIS OM ANSLAGSDAG 
Kommunfullmäktiges protokoll är justerat. 
Justeringen har tillkännagivits genom anslag. 
 
Sammanträdesdatum 19 december 2022 
Anslaget sätts upp 22 december 2022 
Anslaget tas ned 17 januari 2023 
Förvaringsplats för protokollet Nacka stadshus 
 
Underskrift  ...........................................................................  
 Kommunsekreterare 

Utdragsbestyrkande 
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Teckenförklaring 
X Visar att ledamot tjänstgjort under sammanträdet 
- Visar att ledamot/ersättare varit frånvarande under sammanträdet 
T Visar att ersättare tjänstgjort under sammanträdet 
N Visar att ersättare närvarat under sammanträdet 
Dessa tecken återfinns i den första kolumnen efter namnet. I den andra kolumnen antecknas under vilka 
paragrafer en person närvarat/tjänstgjort om han/hon inte har gjort det under hela sammanträdet. 
 
 
 

Ledamöter X/-   Ersättare T/N  
 Moderata samlingspartiet (M) 
Mats Gerdau X   Anders Bruhn T  

Richard Herrey X   Per Norling T  

Filip Wiljander  X   Elisabet Engström T §§ 315-333 

Eva Öhbom Ekdahl X   Filippa Althoff -  

Peter Zethraeus  X   Johan Hiller N  

Eivor Örenmark X   Oskar Rosell N  

Oliver Rykatkin X   Pernilla Hsu Båberg -  

Cecilia Gardner Larsson X   Noa Cortinez Samenius N  

Christina Ramm-Ericsson X    Christina Rinman N  

Mikael Sandström -   Christian Listérius -  

Helene Skantze X      

Andreas Brännström X   §§292- 314    

Agnes Palinski X      

Axel Krottler X      

Tobias Nässén X      

Frank Svensson  X      

Asta Groth -   

 

   

Bo Bergkvist X      

Dominique Faymonville X      

Angela Berglund X      

 Centerpartiet (C) 
Johan Krogh X   Martin Hedman -  

Emma Eide  X   Håkan Ekengren T §§316-333 
Olga Anikina  X  §§ 292-315 Birgitta Rönnqvist N  

Hans Peters X      
Christine Lorne X      
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 Liberalerna (L) 
Gunilla Grudevall-Steen X   Charlie Hedhav T  

Monica Brohede Tellström -   Maria Lidzell N  
Martin Sääf X      
 Kristdemokraterna (KD) 
Karin Teljstedt X  Ej § 314 pga jäv Martin Gunnesson T § 314 

Anders Tiger X   Jonathan Lindgren N  

 Socialdemokraterna (S) 
Johanna Kvist  X   Magnus Duvnäs  T  

Andreas Andersson  X   Lovisa Emanuelsson N  

Gunnel Nyman Gräff  X   Anders Dorby T  

Espen Bjordal X   Moska Hassas T  

Maria Raner X   Andreas Falk -  

Henrik Unosson X   Emelie Norborg Friberg -  

Majvie Swärd  X   Stefan Hult -  
Mattias Qvarsell  -      
Alva Dahn X      
Håkan Athari Håkansson -      
Ella Tegsten X      
Henrik Frank X      
Helena Westerling -      

 Nackalistan (NL) 
Konstantinos Irina X   Awad Olwan T  
Mikael Carlsson  -   Nikki Vagnér -  
Lina Olsson  X   Päivi Dahlin N  
YuSie Rundkvist Chou  X   Bosse Ståldal -  
Lamin Jatta Modigh X      
Christina Ståldal X      
Kristina Granlund X      
 Sverigedemokraterna (SD) 
Esa Örmä X   Lars Alexandersson T  
Leonid Yurkovskiy X   Daniel Lindholm -  
Marie Jonsberg  -      
Stephan Andersson  X      

 Vänsterpartiet (V) 
Alena Jukic X   Johanna Carnvik 

Schöier 
T  

Lisa Rasmussen X   Emma Bonér N  
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Tomas Ottosson -      
Jan Salomonsson X      

 Miljöpartiet (MP) 
Desha Svenneborg X   Andreas Jakobsen 

Rydstedt 
N  

Lisskulla Zayane X   Maria Bang N  

Joel Lallerstedt X      
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§ 292 

Protokolljusterare 

Beslut 
Kommunfullmäktige uppdrar åt Mats Gerdau (M) och Alva Dahn (S) att justera  
protokollet tillsammans med ordföranden. Justeringen äger rum den 19 december 2022 och 
den 21 december 2022. 
 
- - - - - 
  



 
12 (68) 

 19 december 2022 
 
 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunfullmäktige 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

 

§ 293  KFKS 2022-00001 

Anmälningar från revisorerna, övriga anmälningar samt 
meddelanden och tillkännagivanden 

Beslut 
Anmälningarna noteras till protokollet. 
 
Anmälningar till kommunfullmäktige 2022-12-19 
 

Skrivelser från revisorerna 
Revisionsskrivelse 2022-11-16 och revisionsrapport 10/2022 
Uppföljning av granskningar 2020 
Revisionsskrivelse 2022-11-30 och revisionsrapport 11/2022 
Granskning av intern kontrollmiljö kopplat till räkenskaperna 

Övrigt 
Inget övrigt att anmäla 

 
 
 
 
- - - - - 
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§ 294 KFKS 2022-01195 

Enkel fråga – Ska boendestöd i kommunal regi läggas 
ned? 
Enkel fråga från Johanna Kvist (S) till kommunstyrelsens ordförande Mats Gerdau (M) 

Beslut 
Den enkla frågan anses besvarad. 

Handlingar i ärendet 
Enkel fråga 
 
- - - - - 
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§ 295 KFKS 2022-01196 

Enkel fråga – Handlingsplan för suicidprevention 
Enkel fråga från Lisa Rasmussen (V) till kommunstyrelsens ordförande Mats Gerdau (M) 

Beslut 
Den enkla frågan anses besvarad. 

Handlingar i ärendet 
Enkel fråga 
 
- - - - - 
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§ 296 KFKS 2022-01039 

Interpellation – Varför inte utse miljöpriset genom 
omröstning? 

Beslut 
Interpellationen anses besvarad. 

Handlingar i ärendet 
Svar 
Interpellationen 
 
Protokollsanteckningar 
Konstantinos Irina lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan. 
”Processen för hur vinnaren i Nackas miljöpris utses är otydlig och odemokratisk. Idag 
bjuds allmänheten in för att nominera privatpersoner, nätverk, föreningar och företag. 
Vissa nomineras av enstaka individer, medan vissa kan nomineras av ett stort antal 
Nackabon.   
 
Utöver det är det en mycket liten krets av tjänstemän och politiker som utser vinnaren. Här 
finns det stor risk att urvalet inte görs opartiskt utan att man väljer privatpersoner, 
föreningar och företag vars initiativ inte stör den styrande politiska konstellationers planer. 
Någon som t.ex. jobbar för att skydda den biologiska mångfalden i ett naturområde som 
styrande politiska konstellationen vill exploatera, kommer alltså att ha en obefintlig 
möjlighet att bli en vinnare. Det i sin tur kommer sänka trovärdigheten för Nackas 
miljöpris där en del av initiativen kanske avstår från att bli nominerade.  
 
Nackalistan anser därför att en tydligare och mer demokratisk process måste tas fram som 
dels tar hänsyn till antal nomineringar som har kommit in från allmänheten som ser till att 
vinnaren utses på ett opartiskt sätt, t.ex. genom att involvera företrädare från 
Naturskyddsföreningen, Nacka Miljövårdsråd, WWF, Greenpeace m.fl. i urvalsprocessen.” 
 
- - - - - 
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§ 297 KFKS 2022-1134 

Förtydligande om kommunstyrelsens reglemente  
Antagande av reglemente 

Beslut 
Kommunfullmäktige antar kommunstyrelsens reglemente i enlighet med bilaga 1 till 
tjänsteskrivelse daterad den 1 december 2022 samt beslutar att reglementet träder i kraft 
den 1 januari 2023. 

Sammanfattning av ärendet 
Den 14 november 2022 fattade kommunfullmäktige beslut (§ 288, § 290) om revideringar 
avseende bland annat kommunstyrelsens reglemente. I samband med färdigställandet av de 
styrande dokumenten utifrån dessa beslut, identifierades att den inledande bestämmelsen i 
kommunstyrelsens reglemente avseende bland annat hur många ledamöter och ersättare 
kommunstyrelsen har saknas (§ 1). Att § 1 ska utgå från reglementet har varken föreslagits i 
tjänsteskrivelse eller beslutats om i kommunfullmäktige. Anledningen till att § 1 saknas 
beror istället på att texten fallit bort vid formateringen till en ny mall för reglementet som 
skett för att göra styrdokumentet tillgänglighetsanpassat. Då kommunfullmäktige den 14 
november 2022 fattade beslut om revidering av kommunstyrelsens reglemente med 
avsaknad av 1 § finns det skäl att en korrekt version av kommunstyrelsens reglemente 
antas. En komplett version av kommunstyrelsens reglemente framgår av bilaga 1. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsen den 5 december 2022, § 307 
Tjänsteskrivelse från juridik-och kanslistaben, daterad den 1 december 2022 
Bilaga 1 Kommunstyrelsens reglemente med komplettering av § 1 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde kommunstyrelsens förslag mot avslag och fann att 
kommunfullmäktige hade beslutat enligt kommunstyrelsens förslag. 

 
 
- - - - - 
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§ 298 KFKS 2022-01026 

Revidering av Reglemente för förtroendevalda - 
Förmåner vid sjukfrånvaro och föräldraledighet för 
kommunalråd och kommunalråd i opposition 

Beslut 
1. Kommunfullmäktige beslutar att kommunalråd och kommunalråd i opposition 

(arvoderade på betydande del av heltid) ska erbjudas möjligheten att erhålla 
förmåner vid sjukfrånvaro och föräldraledighet som  beräknas på motsvarande sätt 
som för anställda i kommunen enligt Allmänna bestämmelser.  
 

2. Kommunfullmäktige ger kommunstyrelsen i uppdrag att besluta om ledighet för 
den period som förmånerna utges enligt punkten 1 ovan i enlighet med bilaga 1 till 
tjänsteskrivelsen daterad den 10 november 2022.  
 

3. Kommunfullmäktige antar förslag på revidering av Reglemente av förtroendevalda i 
enlighet med bilaga 2 till tjänsteskrivelse daterad den 10 november 2022.  

Sammanfattning av ärendet 
Stadsledningskontoret har initierat en översyn för att erbjuda kommunalråd och 
kommunalråd i opposition möjligheten att erhålla förmåner vid sjukfrånvaro och 
föräldraledighet som beräknas på motsvarande sätt som för anställda i kommunen. 
Reglemente för förtroendevalda har kompletterats med att kommunstyrelsen beslutar om 
ledighet för den period som förmånerna utges och att kommunalråd och kommunalråd i 
opposition (arvoderade på betydande del av heltid) har rätt att erhålla förmåner vid 
sjukfrånvaro och föräldraledighet som beräknas på motsvarande sätt som för anställda i 
kommunen enligt Allmänna bestämmelser. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsen den 5 december 2022, § 303 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret m.fl. enheter, daterad den 10 november 2022 
Bilaga 1 Exempel som visar beräkning av förmånerna. 
Bilaga 2 Reglemente för förtroendevalda, med förslag på ändringar 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde kommunstyrelsens förslag mot avslag och fann att 
kommunfullmäktige hade beslutat enligt kommunstyrelsens förslag. 

 
- - - - - 
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§ 299 KFKS 2022-00729 

Begäran om entledigande från uppdrag som ersättare 
(SD) i Nacka kommunfullmäktige 

Beslut 
Kommunfullmäktige beviljar Daniel Lindholms (SD) begäran om entledigande och 
överlämnar ärendet till länsstyrelsen för ny sammanräkning. 
 
Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 
 
- - - - - 
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§ 300 KFKS 2022-00729 

Val av gruppledare för tiden intill den 15 oktober 2026 

Beslut 
För Moderaternas fullmäktigegrupp väljs Peter Zethraeus som gruppledare. 
 
För Centerpartiets fullmäktigegrupp väljs Emma Eide som gruppledare. 
 
För Nackalistans fullmäktigegrupp väljs Christina Ståldal som gruppledare. 
 
Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 
 
- - - - - 
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§ 301 KFKS 2022-00449 

 

Val av nämndeman till Nacka tingsrätt efter Stefan 
Hedlund (utsedd av Liberalerna) t.o.m. 2023-12-31 

Beslut 
Till ny nämndeman väljs Mohammad Noori. 
 
Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 
 
- - - - - 
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§ 302 KFKS 2022-00729 

 

Val av nämndeman till Nacka tingsrätt efter Sofia Peters 
(utsedd av Centerpartiet) t.o.m. 2023-12-31 

Beslut 
Till ny nämndeman väljs Barbro Fernvall. 
 
Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 
 
------- 
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§ 303 KFKS 2022-00729 

Val av nämndeman till Nacka tingsrätt efter Mikael 
Gonelius (utsedd av Moderaterna) t.o.m. 2023-12-31 

Beslut 
Till ny nämndeman väljs Karin Stark Ludvigsson. 
 
Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 
 
 
 
 
- - - - - 
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§ 304 KFKS 2022-00729 

 

Val av två ledamöter och en ersättare till 
Käppalaförbundets fullmäktige under den kommande 
mandatperioden 2023-2026  

Beslut 
Till rubricerade uppdrag väljs 
 
Ledamöter 
Thomas Miller (L) 
Kristina Granlund (NL) 
 
Ersättare 
Carina Bergman (V) 
 
Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 
 
- - - - - - 
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§ 305 KFKS 2022-00729 

Val av åtta revisorer för Nacka kommuns räkenskaper 
och förvaltning för perioden 2023-2026 

Beslut 
Till rubricerat uppdrag väljs 
 

Lars Stenholm    (M) 
Lars Berglund    (M) 
Elisabeth Därth    (C) 
Monia Sturén     (L) 
Stefan Herczfeld    (KD) 
Yvonne Wessman,  (S), sammankallande 
Marie-Louise Barrenäs  (NL) 
Dan Johansson    (V) 

  
Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 

Yrkanden 
Johanna Kvist (S) yrkade att kommunfullmäktige utser Yvonne Wessman (S) till att vara 
sammankallande för revisorernas första sammanträde. 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde Johanna Kvists yrkande mot avslag och fann att kommunfullmäktige 
bifallit yrkandet. 
 
 
 
- - - - - 
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§ 306 KFKS 2022-00729 

Val av kommunstyrelse och nämnder (inklusive 
presidier) 

Beslut 
Kommunfullmäktige utser ledamöter och ersättare till kommunstyrelsen och nämnderna 
inklusive presidier enligt vallista daterad den 19 december 2022. 
 
Kommunfullmäktige beslutar att ersättare inträder enligt förteckning ”inträdesordning 
ersättare i kommunstyrelsen och nämnderna 2023-2026”, daterad 19 december 2022. 
 
Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 

Handlingar i ärendet 
Vallista bilaga A – Ledamöter och ersättare till kommunstyrelsen och nämnderna inklusive 
presidier daterad 19 december 2022 
Förteckning – ”Inträdesordning ersättare i kommunstyrelsen och nämnderna 2023-2026”, 
daterad 19 december 2022 
 
- - - - - 
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§ 307 KFKS 2022-00729 

Val av kommunalråd, kommunalrådsresurs och 
oppositionsråd för perioden 2023-2026 

Beslut 
Till rubricerade uppdrag väljs 
 
Namn Parti Andel 
Mats Gerdau M 100 % 
Filip Wiljander M 100% 
Peter Zethraeus M 50 % 
Cecilia Gardner Larsson 
(kommunalrådsresurs) 

M 50 % 

Johan Krogh C 50 % 
Emma Eide 
(kommunalrådsresurs) 

C 50 % 

Gunilla Grudevall-Steen L 75 % 
Karin Teljstedt KD 75 % 
Johanna Kvist S 100 % 
Mikael Carlsson NL 50 % 
Desha Svenneborg MP 75 % 

 
Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 
 

Handlingar i ärendet 
Vallista bilaga B – Kommunalråd och kommunalrådsresurs, oppositionsråd och 
deltidsengagerade förtroendevalda daterad den 19 december 2022 
 
- - - - - 
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§ 308 KFKS 2022-00729 

Val av deltidsengagerade förtroendevalda för perioden 
2023-2026 

Beslut 
Till rubricerade uppdrag väljs 
 
Namn Parti Andel 
Martin Gunnesson KD 100 % 
Monica Brohede Tellström L 74 % 
Vakant L 26 % 
Tomas Ottosson V 20 % 
Alena Jukic V 40 % 
Jan Salomonsson V 40 % 
Marie Katarina Jonsberg SD 34 % 
Lars Alexandersson SD 33 % 
Stephan Andersson SD 33 % 

 
 
Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 
 

Handlingar i ärendet 
Vallista bilaga B – Kommunalråd och kommunalrådsresurs, oppositionsråd och 
deltidsengagerade förtroendevalda daterad den 19 december 2022 
 
 
- - - - - 
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§ 309 KFKS 2022-00729 

Val av sex ombud och sex ersättare till Storsthlms 
förbundsmöte för perioden 2023-2026 

Beslut 
Till rubricerade uppdrag väljs 
 

Ledamot Parti Ersättare Parti 
Mats Gerdau M Desha Svenneborg MP 
Filip Wiljander M Cecilia Gardner Larsson M 
Peter Zethraeus M Monica Brohede Tellström L 
Johan Krogh C Emma Eide C 
Maria Raner S Andreas Andersson S 
Johanna Kvist S Alva Dahn S 

 
Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 

Handlingar i ärendet 
Vallista bilaga C - Kommunförbundet Stockholms Läns förbundsmöte, Södertörns 
brandförsvarsförbund, VärNa, gode män enligt fastighetsbildningslagen daterad den 19 
december 2022 
 
 
 
- - - - - 
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§ 310 KFKS 2022-00729 

Val av två ledamöter och två ersättare till 
förbundsdirektionen för Södertörns 
brandförsvarsförbund under perioden 2023-2026 

Beslut 
Till rubricerade uppdrag väljs 
 

Ledamot Parti Ersättare Parti 
Tobias Nässén M Christine Lorne C 
Majvie Swärd S Martin Sääf L 

 
Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 

Handlingar i ärendet 
Vallista bilaga C - Kommunförbundet Stockholms Läns förbundsmöte, Södertörns 
brandförsvarsförbund, VärNa, gode män enligt fastighetsbildningslagen daterad den 19 
december 2022 
 
 
- - - - - 
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§ 311 KFKS 2022-00729 

Val av en ledamot och en ersättare till 
samordningsförbundet VärNa för perioden 2023-01-01 
till 2023-12-31 

Beslut 
Till rubricerade uppdrag väljs 
 

Ledamot Parti Ersättare Parti 
Filip Wiljander M Gunnel Nyman Gräff S 

 
Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 

Handlingar i ärendet 
Vallista bilaga C - Kommunförbundet Stockholms Läns förbundsmöte, Södertörns 
brandförsvarsförbund, VärNa, gode män enligt fastighetsbildningslagen daterad den 19 
december 2022 
 
 
- - - - - 
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§ 312 KFKS 2022-00729 

Val av en revisor till samordningsförbundet VärNa för 
perioden 2023-2026 

Beslut 
Till rubricerat uppdrag väljs Stefan Herczfeld. 
 
Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 

Handlingar i ärendet 
Vallista bilaga C - Kommunförbundet Stockholms Läns förbundsmöte, Södertörns 
brandförsvarsförbund, VärNa, gode män enligt fastighetsbildningslagen daterad den 19 
december 2022 
 
 
- - - - - 
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§ 313 KFKS 2022-00729 

Val av sex gode män enligt fastighetsbildningslagen för 
perioden 2023-2026 

Beslut 
Till rubricerade uppdrag väljs 
 
Namn och område Parti 
Lotta Riedel, jordbruks- och skogsbruksfrågor M 
Elisabet Engström, tätortsförhållanden M 
Angela Berglund, tätortsförhållanden M 
Håkan Ekengren, jordbruks- och skogsbruksfrågor C 
Carl-Magnus Grenninger, tätortsförhållanden S 
Björn Eckerman, tätortsförhållanden S 

 
Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 

Handlingar i ärendet 
Vallista bilaga C - Kommunförbundet Stockholms Läns förbundsmöte, Södertörns 
brandförsvarsförbund, VärNa, gode män enligt fastighetsbildningslagen daterad den 19 
december 2022 
 
- - - - - 
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§ 314 KFKS 2020-00791 

 

Tillägg till exploateringsavtal för Höghuskvarteret 
Detaljplan Ormingehus i Nacka kommun, Orminge 
Fastigheterna Orminge 46:1 och Orminge 46:2 

Beslut 
Kommunfullmäktige beslutar att ingå föreslaget tillägg till exploateringsavtal för 
Höghuskvarteret Detaljplan Ormingehus i Nacka kommun, Orminge med Elisby Orminge 
Torg Bostad AB, org.nr. 559242-5283, och Elisby Orminge Hus KB, org.nr. 916444-2395, 
enligt bilaga 1 till detta ärende.  

Sammanfattning av ärendet 
Kommunfullmäktige ingår tilläggsavtal till tidigare ingånget exploateringsavtal för 
Höghuskvarteret inom detaljplan för Ormingehus fastigheterna Orminge 46:1 m.fl., DP 
640, (”Detaljplanen”). Detaljplanen vann laga kraft den 14 juli 2020. Den 1:a oktober 2020 
sålde tidigare ägare beståndet och den 20 oktober ansökte den nya ägaren Elisby Orminge 
Torg Bostad AB och Elisby Orminge Hus KB, (”Exploatören”), om ändring av del av 
Detaljplanen. Den 8 december 2021 fick planenheten i uppdrag att upprätta förslag till 
detaljplaneändring, MSN 2021/148 § 240, (”Detaljplaneändringen”). Detaljplaneändringen 
planeras att ställas ut för granskning under kvartal fyra 2022 och för antagande under första 
kvartalet 2023. 

Tilläggsavtalet reglerar de förändringar av exploateringsavtalet som är nödvändiga till följd 
av Detaljplaneändring. Syftet med Detaljplaneändringen är att utöka garageytorna inom 
detaljplaneområdet vilket bidrar till att skapa en mer samlad parkeringslösning inom 
Orminge centrum. Vidare syftar Detaljplaneändringen till att möjliggöra för en enklare 
förvaltning av torgytan och garaget, följaktligen föreslås att torgytan och två trappor mellan 
Röda längan och Ormingehus ändrar användning från allmän plats till kvartersmark. 
Allmänhetens passage förbi torgytan som i Detaljplanen är allmän plats ska säkras i 
samband med Detaljplaneändringen. Detaljplaneändringen möjliggör anläggande av 
padelbanor i anslutning till Ormingehus i planområdets norra delar. 

Inför starten av arbetet med Detaljplaneändringen togs beslut om en 
principöverenskommelse mellan parterna. Tilläggsavtalet formaliserar och ersätter 
principöverenskommelsen och kompletterar tidigare upprättat exploateringsavtal. 

Tilläggsavtalet reglerar markområdets utveckling, bebyggelsens utformning, ansvar- och 
kostnadsfördelning mellan kommun och exploatör för utbyggnad av allmänna anläggningar 
samt utbyggnad på kvartersmark kopplat till detaljplaneändringen. 

De ekonomiska konsekvenserna av Tilläggsavtalet innebär en kostnadsbesparing för Nacka 
Kommun om uppskattat 16 miljoner kronor i investeringsutgifter samt en årlig besparing 
om cirka 300 tusen kronor i uteblivna driftskostnader. Avtalet innebär också tillkommande 
exploateringsersättning för de nya byggrätter som skapas i samband med 
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Detaljplaneändringen. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsen den 5 december 2022, § 300 
Tjänsteskrivelse från exploateringsenheten daterad den 26 oktober 2022 
Bilaga 1 Förslag till tillägg till exploateringsavtal för Höghuskvarteret Detaljplan 
Ormingehus i Nacka kommun, Orminge 
 
Yrkanden 
Lisa Rasmussen (V) yrkade i första hand att ärendet återremitteras för att man ska 
återkomma med ett förslag där man behåller torget som allmän plats, och i andra hand 
avslag på kommunstyrelsens förslag.  
 
Peter Zethraeus (M) yrkade, med instämmande av Martin Sääf (L), Johan Krogh (C), 
Anders Tiger (KD) och Christina Ståldal (NL) bifall till kommunstyrelsens förslag. 
 
Johan Krogh (C) yrkade avslag på Lisa Rasmussens (V) återremissyrkande. 
 
Beslutsgång  
Ordföranden ställde först förslaget att återremittera ärendet mot avslag och fann att 
kommunfullmäktige hade avslagit förslaget. 
 
Ordföranden ställde därefter kommunstyrelsens förslag mot avslag och fann att 
kommunfullmäktige beslutat i enlighet med kommunstyrelsens förslag. 
 
Karin Teljstedt deltog ej i beslutet med anledning av jäv. 
 
Reservationer 
Lisa Rasmussen reserverade sig för Vänsterpartiet och angav följande. 
”Vänsterpartiet reserverar sig till förmån för våra beslutsyrkanden, i första hand på 
återremiss för att man ska återkomma med ett förslag där man behåller torget som allmän 
plats. Om det yrkandet faller yrkar vi på avslag på avtalet. 
 
Planen utgår från att all mark inom planområdet ska vara kvartersmark i enskild ägo. Vi 
anser att mark som är avsedd att nyttjas av allmänheten, som i detta fall i ett 
centrumområde, ska vara allmän plats i kommunens ägo. Ett tungt vägande skäl för det är 
att möjligheten för ideella och politiska organisationer att nyttja det fria ordet annars 
kraftigt begränsas. Vi har redan sett flera avskräckande exempel på detta i Nacka. I och 
med att det ska byggas garage under torgytan bör därmed en tredimensionell 
fastighetsbildning utföras på ett sätt som medger att torgytan kan fungera som allmän plats 
även i privat ägo.” 
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Protokollsanteckningar 
Martin Sääf lät anteckna följande till protokollet för Liberalerna. 
”I den gällande planbeskrivningen för Ormingehus, där torget varit planerad att bli allmän 
platsmark, beskrivs att platsen ska bli ”ett tydligare och mer attraktivt offentligt rum”. Det 
skulle stärka lekmöjligheterna och förse torget med liv och aktivitet. 
 
I beskrivningen av den nu föreslagna ändringen, där torget istället klassas om till 
kvartersmark, finns det fortfarande goda intentioner för att torget ska komma att fungera 
som ett offentligt torg bl.a. genom viss medfinansiering från kommunen avseende 
gestaltningen. Men på sikt och efter ev. framtida ägarbyten finns det inte någon garanti mot 
en av allmänheten upplevd eller reell privatisering. Den enda formella garantin som skapas, 
är ett förslaget servitut för allmänhetens passage över torget, för gående eller cyklande.  
 
Även i framtiden behöver plats kunna upplåtas i detta område för exempelvis skolklassers 
loppis, jordgubbsförsäljning, valkampanjande och andra tillfälliga arrangemang, antingen på 
torget/platsen vid Ormingehus eller som hittills på Ormingeplan framför centrumhuset. 
Ormingeplan är idag kvartersmark och den framtida utformningen är inte ännu beslutad, 
då det bara finns ett Start-PM. I den fortsatta planeringen av centrala Orminge, är det 
angeläget att säkra möjligheter för olika tillfälliga verksamheter.” 
 
Anders Tiger lät anteckna följande till protokollet för Kristdemokraterna 
”Torgytor och andra öppna platser måste inte vara offentligt ägda. Det kan tvärtom vara en 
fördel att ansvaret för skötsel och tillgänglighet ligger på den som är verksam där. 
Men om platsen är privat ägd så är det angeläget att allmäntillgängligheten garanteras. Då 
det gäller den här platsen så är den saken omhändertagen. Men frågan kvarstår i vad mån 
markägaren kan hindra till exempel politiska möten. Det är angeläget att offentliga platser 
som är i privat ägo, fortsätter att vara tillgängliga för politiskt påverkansarbete i 
demokratins tjänst. 
 
Den frågan är möjligen inte så aktuell när det gäller just det här torget, men principfrågan är 
inte löst. Frågan kommer bli mer aktuell i andra delar av omdaningen av Orminge. 
Kommer markägaren ha rätt att stoppa icke önskvärd politisk aktivitet på sin mark?” 
   
Henrik Unosson lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna. 
”Generellt så anser vi från Socialdemokraterna att torg och liknande ytor som är tänkt vara 
tillgängliga för allmänheten ska vara i kommunal regi. I detta fall kan vi dock se att det på 
grund av att det behöver göras en 3-dimensionell fastighetsbildning finns starka skäl till att 
låta marken övergå till exploatören/ägaren till garaget som byggs under marken. Vi är dock 
oroliga för vem och vilka som kommer ha möjlighet att kunna nyttja torget för allmänna 
sammankomster och aktiviteter. På många platser i Nacka har det blivit svårare för 
föreningar att använda torg och kvartersmark för utåtriktad verksamhet när de ägs privat. 
Vi skulle vilja att kommunen i markanvisningar och i andra överenskommelser med 
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exploatörer och privata aktörer skrev avtal om att torg, parker och andra typer av 
kvartersmark ska tillgängligheten garanteras för allmänna sammankomster.” 
 
Christina Ståldal lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan. 
”Nackalistan anser att torg och liknande ytor som är tänkta att vara tillgängliga för 
allmänheten ska vara i kommunal regi. I detta specifika fall kan vi dock se att det på grund 
av att det behöver göras en tredimensionell fastighetsbildning finns starka skäl till att låta 
marken övergå till exploatören/markägaren och till garaget som byggs under marken. Kvar 
finns dock en oro för att det kan bli begränsningar i vem och vilka som kommer att kunna 
nyttja torget för allmänna sammankomster, den årliga Ormingekarnevalen med stopp just 
på detta torg och övriga aktiviteter som vila på parkbänkar. På många platser i Nacka har 
det blivit svårare för föreningar att använda torg och kvartersmark för utåtriktad 
verksamhet då de är privat ägda. Nackalistan välkomnar den plan för planteringar och 
annat som visas i planen och är positiva till att stentorgsintrycket därmed förändras till ett 
mer lummigt och grönt torg. Buller från paddelhallen som planeras måste hanteras så att 
det inte drabbar närboende.” 
 
 
- - - - - - 
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§ 315 KFKS 2017-00769 

Genomförandebeslut för stadsbyggnadsprojekt 
Enspännarvägen, fastigheterna Sicklaön 362:2 m fl, 
Jarlaberg 
Utbyggnadspromemoria, exploateringsavtal samt beslut om budget för genomförandet 
 
Beslut 
 

1. Kommunfullmäktige beslutar att ingå föreslaget exploateringsavtal med JM AB 
publ, org.nr. 556045-2103, för fastigheterna Sicklaön 362:2 och Sicklaön 41:3 samt 
del av fastigheten Sicklaön 14:1 inom stadsbyggnadsprojekt Enspännarvägen, enligt 
bilaga 2 till detta ärende. 

 
2. Kommunfullmäktige beviljar budget för stadsbyggnadsprojekt Enspännarvägen 

99924700 med -16,6 miljoner kronor netto för år 2026 och framåt. Detta fördelat 
på 1,1 miljoner kronor i investeringsinkomster och 17,7 miljoner kronor i 
investeringsutgifter. 

Sammanfattning av ärendet 
Stadsbyggnadsprojektet Enspännarvägen är en del av Centrala Nacka som ska utvecklas till 
en stadsdel där det urbana och naturen möts, i enlighet med antaget detaljplaneprogram för 
Centrala Nacka. Projektet möjliggör cirka 350 nya bostäder med lokaler för handel i 
bottenvåning. Detaljplaneförslaget för Enspännarvägen tillstyrktes av miljö- och 
stadsbyggnadsnämnden 2018. Sedan dess har kommunen avvaktat med beslutet om 
antagande av detaljplanen eftersom exploatören och kommunen inte kommit överens om 
det exploateringsavtal som reglerar ansvar- och kostnadsfördelning mellan parterna. 
Genomförandebeslutet omfattar en utbyggnadspromemoria som beskriver utbyggnad av 
allmänna anläggningar samt utbyggnad på kvartersmark, ett exploateringsavtal som reglerar 
huvudsakliga ansvars- och kostnadsprinciper med en exploatör, en begäran om budget för 
att slutföra återstående projektering och utbyggnad av allmänna anläggningar samt kostnad 
för projektledning och styrning av stadsbyggnadsprojektet fram till projektavslut. Parallellt 
med framtagandet av genomförandebeslutet tas ett förslag till beslut om antagande av 
detaljplan fram och anmäls till samma nämnd. 
 
Kommunen har nu tagit fram ett förslag till exploateringsavtal med exploatören tillika 
markägaren JM AB publ. Enligt exploateringsavtalet ansvarar kommunen för utbyggnad av 
allmänna anläggningar, med undantag av gatan mellan exploatörens två kommande 
bostadskvarteren som exploatören ansvarar för utbyggnaden av. De allmänna 
anläggningarna bedöms vara klara 6 år efter att detaljplanen har vunnit laga kraft. 



 
38 (68) 

 19 december 2022 
 
 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunfullmäktige 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

Exploatören erlägger exploateringsersättning för övergripande allmänna anläggningar 
(primär- och sekundäranläggningar) belägna främst utanför planområdet om totalt cirka 64 
miljoner kronor, medfinansiering för tunnelbanan om cirka 25,5 miljoner kronor samt 
erlägger en ersättning till kommunen för marköverföringar om cirka 7,3 miljoner kronor 
för genomförandet av detaljplanen. Utöver detta bekostar exploatören kommunens 
återstående kostnader för framtagande av detaljplanen genom plankostnadsavtal och 
utbyggnad av allmänna anläggningar inom planområdet. De allmänna anläggningarna 
medför ökade driftkostnader om 0,4 miljoner kronor per år samt ökade 
kapitaltjänstkostnader på cirka 1,0 miljoner kronor (år 1). 
 
Budget föreslås tilldelas för Enspännarvägen 99924700 från budgetramen för 
stadsbyggnadsprojekt för år 2023-2025, vilken beviljades av kommunfullmäktige den 14 
november 2022, samt beviljas för år 2026 och framåt, med totalt 44,3 miljoner kronor 
netto. Detta fördelat på 82,2 miljoner kronor i investeringsinkomster och 37,9 miljoner 
kronor i investeringsutgifter. 
 
Projektet i sin helhet bedöms generera ett positivt netto till kommunen om cirka 38,5 
miljoner kronor, exklusive medfinansiering av tunnelbanan om 25,5 miljoner kronor. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsen den 5 december 2022, § 301 
Tjänsteskrivelse från exploateringsenheten och anläggningsenheten, daterad den 1 
december 2022 
Bilaga 1  Utbyggnads-PM  
Bilaga 2 Exploateringsavtal 
Bilaga 3  Avsiktsförklaring Nacka Energi AB 

Yrkanden 
Peter Zethraeus (M) yrkade, med instämmande av Johan Krogh (C), Christina Ståldal (NL) 
och Desha Svenneborg (MP) bifall till kommunstyrelsens förslag. 
 
Jan Salomonsson (V) yrkade i första hand att ärendet återremitteras så att skogen vid 
vattentornet kan fredas, och i andra hand avslag på kommunstyrelsens förslag.  

Beslutsgång 
Ordföranden ställde först förslaget att återremittera ärendet mot avslag och fann att 
kommunfullmäktige hade avslagit förslaget. 
 
Ordföranden ställde därefter kommunstyrelsens förslag mot avslag och fann att 
kommunfullmäktige beslutat i enlighet med kommunstyrelsens förslag. 
 



 
39 (68) 

 19 december 2022 
 
 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunfullmäktige 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

Votering begärdes och verkställdes. Följande voteringsproposition godkändes: ”Den som 
bifaller kommunstyrelsens förslag röstar ja, den det ej vill röstar nej. Vinner nej har 
kommunfullmäktige beslutat avslå kommunstyrelsens förslag.” 
 
Vid voteringen avgavs 56 ja-röster och 4 nej-röster, 1 ledamot var frånvarande. 
Ordföranden konstaterade att kommunfullmäktige därmed hade bifallit kommunstyrelsens 
förslag. 
Vid voteringen angavs röster enligt bilaga. 

• Voteringslista 1 
 
Reservationer 
Jan Salomonsson reserverade sig för Vänsterpartiet och angav följande. 
”Vänsterpartiet reserverar sig till förmån för våra beslutsyrkanden, återremiss i första hand, 
så att skogen vid vattentornet kan fredas, och i andra hand avslag.  
 
Det föreligger en obalans mellan flera av de enskilda detaljplanerna och 
detaljplaneprogrammet, där det framställs att centrala Nacka ska utvecklas till en attraktiv 
och hållbar stadsdel. Vi förutsätter att man här med ”hållbar” menar både socialt och 
miljömässigt. Det står vidare att där ska finnas ”en mångfald av innehåll: handel, parker, 
kultur, service, skola och idrott”. Vi är helt överens med dessa mål, men finner i läsningen 
av denna plan för Enspännarvägen liksom de andra för centrala Nacka att det saknas 
planerade skolor och förskolor, samt idrotts- och kulturytor. Vi undrar var man tänkt att 
dessa samhällsfunktioner, som gör boendet socialt hållbart, ska finnas?  
 
Den andra frågan är var hållbarhetsmålen för ett energieffektivt och sunt byggande är? Med 
tanke på mänskligheten är på väg att missa Parisavtalets mål kan vi känna att det vore det 
minsta Nacka kan göra att här bidra med plusvärden och införa seriösa mål för att minska 
klimatpåverkan från bostäderna i både bygg- och driftsfas.  
 
Det kommer behöva fällas en stor mängd skyddsvärda, viktiga träd med anledning av 
detaljplanen, träd som har den högsta naturvärdesklassen 1. Än värre blir det av att 
Ryssbergens värdekärna av högsta naturklass ligger på gångavstånd, som Nacka redan 
beslutat avverka i en annan detaljplan. De problem kring inverkan på spridningskorridorer 
och spridningssamband som beskrivs i detaljplanen för Ensspännarvägen blir mycket 
allvarligare när delar av Ryssbergen samtidigt försvinner. Vi uppskattar att det rör sig om 
minst ett hundratal träd som kommer att försvinna, varav ett antal kommer återplanteras i 
området. Det är bekymmersamt både ur ett biologiskt mångfaldsperspektiv och ett 
klimatperspektiv, eftersom fullvuxna träd både innehåller lagrad koldioxid och kommer 
fortsätta lagra koldioxid under hela sin livstid, som ofta kan bli 4–500 år om de inte fälls. 
Därför bör åtminstone skogen vid vattentornet fredas helt.” 

Protokollsanteckningar 
”Anders Tiger lät anteckna följande till protokollet för Kristdemokraterna. 
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Den föreliggande planen gör en nogsam analys ur natursskyddsperspektiv och 
brandsskyddsperspektiv, men inte ur säkerhetsperspektiv visavi aktiva sabotage mot den 
samhällsviktiga infrastruktur som vattentornet utgör.  
 
Det vore särskilt välkommet att belysa behovet av ett perimeterskydd när denna typ av 
planer tas. Men vi kan konstatera att detta i alla fall inte blir sämre än tidigare, och att 
planen inte omöjliggör exempelvis en framtida övervakning. Vi utgår från att sådan hänsyn 
kommer att tas vid genomförandet.” 
 
Andreas Andersson lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna. 
”Planerna kring projektet Enspännarvägen är övervägande positiva, men vi har under hela 
planeringen av projektet påpekat bristen på förskoleplatser. Det måste finnas en plan för 
var förskoleplatserna kring Jarlaberg ska finnas, och i nuläget har flera detaljplaner i 
närområdet genomförts utan att tillföra några nya förskoleenheter. Vi värnar mindre 
enheter och om inte fler byggs är risken att de nuvarande sväller i storlek. De pågående och 
planerade detaljplanerna i närområdet kommer så småningom sina och det vore olyckligt 
om närliggande naturområden hastigt måste ta i anspråk för att lösa en framtida platsbrist 
på grund av dålig planering. Tillgången till förskoleplatser nära de boende i Jarlaberg måste 
säkras såväl innan som efter det att Bergs Gård så småningom färdigställts.” 
 
Christina Ståldal lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan. 
”Nackalistan tycker att det är av yttersta vikt att närboendes åsikter beaktas. Under 
ombyggnadsarbetet så är det viktigt att de vägar som är öppna för biltrafik men också för 
cykel- och gångtrafikanter är trygga. De tillfälliga gångvägar som byggts i samband med 
tunnelbanebygget i närheten av gångbron över mot Nacka Forum är katastrofala med höga 
plank, dålig sikt och tvära kurvor vilket gör det otryggt att gå där då cyklar kommer snabbt 
och ingen har insyn pga planket på båda sidor. Det är av extra vikt att trafikmiljön är säker 
här under ombyggnationen eftersom det ligger bredvid en skola och många barn går denna 
väg både morgon och kväll.” 
 
- - - - - - 
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§ 316 KFKS 2017-00403, 2015-00018 

Detaljplan för Enspännarvägen, Sicklaön 362:2 m.fl. i 
Jarlaberg på västra Sicklaön  
Antagande 

Beslut 
Kommunfullmäktige beslutar att anta detaljplan för Enspännarvägen, Sicklaön 362:2 m.fl. i 
Jarlaberg på västra Sicklaön. 

Sammanfattning av ärendet 
Detaljplaneförslaget för Enspännarvägen tillstyrktes av miljö- och stadsbyggnadsnämnden 
2018. Kommunstyrelsen ska nu ta ställning till om den ska föreslå kommunfullmäktige att 
anta detaljplanen. Anledningen till att lång tid förflutit mellan tillstyrkan och antagande är 
att diskussioner pågått om principen för hur kostnader för exploateringsersättning ska 
fördelas i området. 
 
Förslaget till detaljplan gör det möjligt uppföra cirka 350 bostäder och utveckla en 
stadsmiljö bland annat genom att möjliggöra för levande bottenvåningar och genom att 
omvandla Jarlabergsvägen till stadsgata. Detaljplanen bidrar till att Nacka uppfyller sin del 
av avtalet för tunnelbanan, att låta bygga 13 500 bostäder på västra Sicklaön. 
 
Efter tillstyrkan har en mindre justering skett i planbeskrivningen vad gäller 
genomförandefrågor. Planbeskrivningen har även utvecklats vad gäller biotopskydd och 
dispensansökan, och marginella justeringar har gjorts i plankartan för ökad läsbarhet. 
Enheten för strategisk stadsutveckling anser att de kommunala intressena så som de angavs 
i startpromemorian och i kommunstyrelsens yttrande över samrådsförslaget har 
tillgodosetts.  

Handlingar i ärendet 
Delegationsbeslut – Detaljplan Enspännarvägen Sicklaön 362:2 m.fl. i Jarlaberg på västra 
Sicklaön daterat den 16 december 2022 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens 5 december 2022, § 302 
Tjänsteskrivelse från enheten för strategisk stadsutveckling, daterad den 30 november 2022 
Bilaga 1 Protokollsutdrag, tillstyrkan, MSN 2018-06-20 
Bilaga 2 Tjänsteskrivelse, tillstyrkan MSN  
Bilaga 3 Plankarta 
Bilaga 4 Planbeskrivning 
Bilaga 5 Granskningsutlåtande 
Bilaga 6 Gestaltningsprogram 
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Yrkanden 
Peter Zethraeus (M) yrkade, med instämmande av Johan Krogh (C), Christina Ståldal (NL) 
och Desha Svenneborg (MP) bifall till kommunstyrelsens förslag. 
 
Jan Salomonsson (V) yrkade i första hand att ärendet återremitteras så att skogen vid 
vattentornet kan fredas, och i andra hand avslag på kommunstyrelsens förslag.  

Beslutsgång 
Ordföranden ställde först förslaget att återremittera ärendet mot avslag och fann att 
kommunfullmäktige hade avslagit förslaget. 
 
Ordföranden ställde därefter kommunstyrelsens förslag mot avslag och fann att 
kommunfullmäktige beslutat i enlighet med kommunstyrelsens förslag. 
 
Reservationer 
Jan Salomonsson reserverade sig för Vänsterpartiet och angav följande. 
”Vänsterpartiet reserverar sig till förmån för våra beslutsyrkanden, återremiss i första hand, 
så att skogen vid vattentornet kan fredas, och i andra hand avslag.  
 
Det föreligger en obalans mellan flera av de enskilda detaljplanerna och 
detaljplaneprogrammet, där det framställs att centrala Nacka ska utvecklas till en attraktiv 
och hållbar stadsdel. Vi förutsätter att man här med ”hållbar” menar både socialt och 
miljömässigt. Det står vidare att där ska finnas ”en mångfald av innehåll: handel, parker, 
kultur, service, skola och idrott”. Vi är helt överens med dessa mål, men finner i läsningen 
av denna plan för Enspännarvägen liksom de andra för centrala Nacka att det saknas 
planerade skolor och förskolor, samt idrotts- och kulturytor. Vi undrar var man tänkt att 
dessa samhällsfunktioner, som gör boendet socialt hållbart, ska finnas?  
 
Den andra frågan är var hållbarhetsmålen för ett energieffektivt och sunt byggande är? Med 
tanke på mänskligheten är på väg att missa Parisavtalets mål kan vi känna att det vore det 
minsta Nacka kan göra att här bidra med plusvärden och införa seriösa mål för att minska 
klimatpåverkan från bostäderna i både bygg- och driftsfas.  
 
Det kommer behöva fällas en stor mängd skyddsvärda, viktiga träd med anledning av 
detaljplanen, träd som har den högsta naturvärdesklassen 1. Än värre blir det av att 
Ryssbergens värdekärna av högsta naturklass ligger på gångavstånd, som Nacka redan 
beslutat avverka i en annan detaljplan. De problem kring inverkan på spridningskorridorer 
och spridningssamband som beskrivs i detaljplanen för Ensspännarvägen blir mycket 
allvarligare när delar av Ryssbergen samtidigt försvinner. Vi uppskattar att det rör sig om 
minst ett hundratal träd som kommer att försvinna, varav ett antal kommer återplanteras i 
området. Det är bekymmersamt både ur ett biologiskt mångfaldsperspektiv och ett 
klimatperspektiv, eftersom fullvuxna träd både innehåller lagrad koldioxid och kommer 
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fortsätta lagra koldioxid under hela sin livstid, som ofta kan bli 4–500 år om de inte fälls. 
Därför bör åtminstone skogen vid vattentornet fredas helt.” 

Protokollsanteckningar 
Andreas Andersson lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna. 
”Planerna kring projektet Enspännarvägen är övervägande positiva, men vi har under hela 
planeringen av projektet påpekat bristen på förskoleplatser. Det måste finnas en plan för 
var förskoleplatserna kring Jarlaberg ska finnas, och i nuläget har flera detaljplaner i 
närområdet genomförts utan att tillföra några nya förskoleenheter. Vi värnar mindre 
enheter och om inte fler byggs är risken att de nuvarande sväller i storlek. De pågående och 
planerade detaljplanerna i närområdet kommer så småningom sina och det vore olyckligt 
om närliggande naturområden hastigt måste ta i anspråk för att lösa en framtida platsbrist 
på grund av dålig planering. Tillgången till förskoleplatser nära de boende i Jarlaberg måste 
säkras såväl innan som efter det att Bergs Gård så småningom färdigställts.” 
 
Christina Ståldal lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan. 
”Den tänkta exploateringen av kvarteret Enspännarevägen är postitivt. Den blandade 
tallskogen är en viktig biotop som försvinner alltmer och måste värnas så att inga träd i fälls 
i onödan. Det verkar nu vara en regel att bygga förhållandevis höga hus överallt vilket 
Nackalistan ofta har invänt mot och även detta förslag innebär t ex ett 9-våningshus. Då är 
det viktigt att inte befintliga fastigheter skyms. Det är viktigt att barnperspektivet inkluderas 
i planen så att det blir en fin och för barn stimulerande gårdsmiljö. En annan viktig sak 
vore att när man nu planerar att exploatera detta område så borde man få till en 
uppfräschning av vattentornet så att kulörer och former framträder som konstnären 
skapade det en gång.” 
 
- - - - - - 
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§ 317 KFKS 2022-01137 

Årlig justering av taxa för användning av offentlig plats 

Beslut 
Kommunfullmäktige beslutar om följande ändring i taxan för användning av offentlig plats. 
 

1. Andra stycket i taxan som anger att avgifterna ska justeras med 
konsumentprisindex, KPI, tas bort. 

2. För år 2023 beslutas att avgifterna ska höjas med 2,5%, dock avrundas avgifterna 
till närmaste tiotal. Natur- och trafiknämnden ska därefter varje år, inför beslut om 
mål och budget, göra en bedömning av om en justering av avgifterna behövs inför 
kommande år. 

Sammanfattning av ärendet 
Nu gällande taxa för användning av offentlig plats anger att avgifterna ska justeras årligen 
med konsumentprisindex, KPI. Att avgifterna följer ett index varje år bedöms inte som 
nödvändigt och inte heller rimligt då natur- och trafiknämndens kostnader för arbetet med 
dessa frågor inte alltid följer något index. Det finns därför anledning att ta bort 
bestämmelsen om att avgifterna ska justeras årligen med KPI. Natur- och trafiknämnden 
föreslås i stället varje år, inför beslut om mål och budget, göra en bedömning av om en 
justering av avgifterna behövs inför kommande år. 
 
Den förändrade omvärldssituationen, med bland annat högre inflation, gör att 
indexhöjningen för närvarande är högre än normalt, 10,8 %. Av den anledningen har natur- 
och trafiknämnden gjort bedömningen att det inte rimligt att höja avgifterna för 
användning av offentlig plats lika mycket som indexhöjningen. För år 2023 har natur- och 
trafiknämnden föreslagit kommunfullmäktige att avgifterna ska höjas med 2,5 % i enlighet 
med natur- och trafiknämndens bedömning, dock avrundas avgifterna till närmaste tiotal. 

Handlingar i ärendet 
Delegationsbeslut – Årlig justering av taxa för användning av offentlig plats daterat den 15 
december 2022 
Tjänsteskrivelse från trafikenheten, daterad den 15 december 2022 
Bilaga 1  Protokollsutdrag, NTN 2022-12-13, § 189 
Bilaga 2 Gällande taxa för användning av offentlig plats 
 
Yrkanden 
Hans Peters (C) yrkade med instämmande av Kristina Granlund (NL) bifall till 
kommunstyrelsens förslag. 
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Beslutsgång 
Ordföranden ställde kommunstyrelsens förslag mot avslag och fann att 
kommunfullmäktige beslutat enligt kommunstyrelsens förslag.  

Protokollsanteckningar 
Kristina Granlund lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan. 
”Nackalistan är positiv till att taxan inte höjs mer än 2,5% nästa år. Vi anser att kommunen 
bör försöka hålla nere taxorna för användning av offentlig plats, eftersom det är positivt att 
det offentliga utrymmet används. När fler vistas ute på gator och torg blir kommunen 
tryggare och mer levande. Viktigt också är att Nacka ser till att det är en bra balans mellan 
kommersiella aktiviteter och andra aktiviteter som inte går ut på att konsumera varor. Vi 
vill samtidigt påpeka att kommunen kan behöva se över om det är lämpligt att ta ut avgifter 
för de som anordnar olika typer av motionslopp. Anordnare av motionslopp får betala en 
avgift på 5 000 kr/dag. 
 
Denna typ av aktiviteter ger positiva effekter på nackabornas hälsa, och borde inte belastas 
med så höga kostnader. Istället borde kommunen uppmuntra och stötta sådana initiativ på 
alla sätt.” 
 
- - - - - - 
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§ 318 KFKS 2020-00166 

Motion – Konsekvenser för klimatet 
Motion den 21 februari 2022 av Christina Ståldal m.fl (NL) 

Beslut 
Kommunfullmäktige noterar att kommunen redan arbetar i linje med intentionerna i 
motionens samtliga förslag utifrån syftet att minska kommunens klimatpåverkan. Motionen 
är med denna notering färdigbehandlad. 

Sammanfattning av ärendet 
I motionen anges att Nacka kommun kraftigt måste sänka sina utsläpp för att nå upp till 
målen i Parisavtalet. Många beslut som tas i kommunen i dag påverkar kommande 
generationers möjlighet att leva ett gott liv och tillfredsställa sina behov. Nackalistan anser 
därför att det är av största vikt att utsläpp av klimatpåverkande gaser tas med i beräkningen 
i alla kommunens beslut. Det kan i förlängningen motverka förändringar i klimatet 
framöver. Kommunen behöver analysera direkta utsläpp men även effekter av 
exploateringar som ödelägger grönområden och därmed påverkar klimatet negativt. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsen den 5 december 2022, § 305 
Tjänsteskrivelse från juridik-och kanslistaben, daterad den 10 november 2022 
Bilaga 1 Protokollsutdrag från kommunstyrelsens miljöutskotts sammanträde den 25 
oktober 2022, § 23 
Bilaga 2 Protokollsutdrag från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskotts sammanträde 
den 25 oktober 2022, § 167 
Bilaga 3 Motionen Konsekvenser för klimatet 

Yrkanden 
Kristina Granlund (NL) yrkade, med instämmande av Lisa Rasmussen (V), bifall till 
motionens förslag. 
 
Henrik Frank (S) yrkade bifall till att-satserna 3 och 4 i motionens förslag. 
 
Emma Eide (C) yrkade med instämmande av Peter Zethraeus (M) och Leonid Yurkovskiy 
(SD) bifall till kommunstyrelsens förslag.  

Beslutsgång 
Ordförande ställde först motionens att-sats 1 och 2 mot kommunstyrelsens förslag, och 
fann att kommunfullmäktige hade beslutat i enlighet med kommunstyrelsens förslag. 
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Därefter ställde ordförande motionens att-sats 3 och 4 mot kommunstyrelsens förslag, och 
fann att kommunfullmäktige hade beslutat i enlighet med kommunstyrelsens förslag. 
 
Votering begärdes och verkställdes. Följande voteringsproposition godkändes: ”Den som 
avslår att-satserna 3-4 röstar ja den det ej vill röstar nej. Vinner nej har kommunfullmäktige 
beslutat bifalla att-sats 3-4.” 
 
Vid voteringen avgavs 34 ja-röster och 24 nej-röster, 3 ledamöter avstod att rösta. 
Ordföranden konstaterade att kommunfullmäktige därmed hade avslagit att-sats 3-4. 
Vid voteringen angavs röster enligt bilaga. 

• Voteringslista 2 
 
Slutligen konstaterade ordföranden att kommunfullmäktige hade beslutat i enlighet med 
kommunstyrelsens förslag i sin helhet.  

Reservationer 
Kristina Granlund reserverade sig mot beslutet för Nackalistan och angav följande. 
”Nackalistan anser att det är oerhört viktigt att de konsekvenser ett beslut har för klimatet, 
som ju är vårt tids kanske allra viktigaste fråga, tas med i alla beslut i kommunen, precis 
som vi idag redogör för ekonomiska konsekvenser av ett beslut och konsekvenser för barn. 
Det ger en viktig signal, att ekonomiska konsekvenser visserligen är viktiga, men inte 
viktigare än kommande generationers möjlighet att leva ett gott liv. Inte bara själva 
utsläppen i sig spelar roll. Effekten av exploateringar av våra grönområden glöms ofta bort. 
Naturen i sig är en kolsänka som binder koldioxid och när vi hugger ned skog i våra 
naturområden påverkar det utsläppen och klimatet negativt. Den kolsänka som skogen 
utgör kan svårligen kompenseras genom andra åtgärder. 
 
Gammal skog går överhuvudtaget inte att kompensera! Dessutom är grönområden ett sätt 
att motverka själva effekterna av klimatförändringarna, genom att sänka temperaturen och 
suga upp regn- och dagvatten. Nackalistan vill än en gång framhålla hur oerhört dumt och 
kortsiktigt det är att bygga i områden som Trolldalen, Ryssbergen och Sarvträsk mfl. När vi 
bygger på värdefull naturmark eller i våra våtmarker så påverkar vi klimatet negativt.” 
 
Lisa Rasmussen reserverade sig mot beslutet för Vänsterpartiet och angav följande. 
”Det är en i grunden bra motion, framför allt i dess intentioner att dra nytta av hela 
kommunens samlade kompetens och ekonomi i omställningen till ett koldioxidneutralt 
samhälle. Det kräver våra barn, och de som redan nu drabbas av klimatrelaterade 
katastrofer. Det kräver även naturen, och alla djur i havet och på land som trycks undan 
och dör i massor på grund av miljöförstöring, överexploatering och upphettning av 
planeten. Att bifalla motionen utgör en ansats till förändring, medan att hänvisa till att 
kommunen redan arbetar med frågan på andra sätt är att avstå från åtgärd. Nacka kommun 
behöver arbeta på alla sätt vi kan för att klara omställningen. Tjänsteskrivelsen tar upp flera 
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positiva saker som redan görs eller är på väg att utvecklas, men tidsaspekten glöms bort 
hela tiden. Klimatkatastrofer drabbar redan nu miljoner av jordens invånare varje år.” 

Protokollsanteckningar 
Peter Zethraeus lät anteckna följande till protokollet för Moderaterna. 
”Vi bygger mycket i Nacka. Men vi gör det av en anledning. Det behövs bostäder och ett 
tätare, hållbarare samhälle. Kortare resor och satsning på tunnelbanan, Nackas största 
klimatinvestering genom tiderna. Det här har en negativ påverkan på CO2-utsläppen på 
kort sikt, men en positiv påverkan på lång sikt. 
 
Skulle man göra som Nackalistan föreskriver och titta på koldioxidutsläpp isolerat, utan att 
ställa det mot de nyttor vi skapar, eller mot långsiktiga mål för att få ner klimatpåverkan 
över tiden, ja då skulle vi inte bygga någonting alls, inga vägar, inga bostäder, ingen 
tunnelbana, inga laddstolpar eller solcellsanläggningar, inga kommunala va-anläggningar. 
 Vilka konsekvenser skulle det få? Det är inte så vi skapar ett hållbart Nacka. 
Inom ramen för samarbetet mellan Alliansen och Miljöpartiet finns många punkter som 
både minskar CO2-utsläppen och som får en tydlig styrning gentemot CO2-budgeten 
genom ett uppgraderat Miljöutskott och en Miljö- och klimatdirektör med uppdrag att 
styra, leda och samordna kommunens klimat och miljöarbete, samt att yttra sig över 
detaljplaner utifrån miljö- och klimatpåverkan.  Det är ett konkret miljöarbete som 
kommer att göra skillnad. Att istället lägga ytterligare arbetsuppgifter som drar i annan 
riktning som Nackalistan föreslår skulle vara kontraproduktivt.” 
 
Henrik Frank lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna. 
”Att hantera klimathotet är en av vår tids viktigaste frågor, och då är det viktigt att politiker 
fattar rätt beslut och bidrar till att enskilda också kan göra det. Det krävs tydliga underlag. 
Denna motion innehåller flera förslag, och vi föreslår att de två sista förslagen bifalls. Dessa 
är mer generella och bygger på att hänsyn ska tas i kommunens beslutsunderlag samt att 
konsekvenser för klimatet av ett förslag alltid ska anges. De två första att-satserna i 
motionen skulle kräva ett väldigt stort arbete om varenda upphandling ska granskas ur 
klimatperspektiv. Det är inte för att den typen av information i sig inte är dåliga att ha, men 
arbetet måste vara inriktat på ett övergripande perspektiv för upphandlingar och inköp 
inom kommunen. Att ha mer information kring hur koldioxidbudgeten påverkas av 
enskilda stadsbyggnadsprojekt är troligen enklare löst, men riskerar slå fel då all 
information om andra behov det behöver ställas mot inte alltid kan framgå. Givetvis ökar 
koldioxidutsläppen av nybyggda bostäder eller av att man exempelvis öppnar upp en väg 
och lägger eller uppdaterar VA-system, men tillgång till boende och vatten är också en 
viktig fråga, och om det främsta målet är att minimera koldioxidutsläpp landar man lätt i att 
inget nytt ska byggas, med sanitetsproblem, trångboddhet och eventuellt hemlöshet som 
följd.” 
 
- - - - - - 
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§ 319 KFKS 2020-00545 

Motion – Utvidga Skarpnäs naturreservat 
Motion den 20 juni 2022 av Gunnel Nyman Gräff m.fl. (S) 

Beslut 
Kommunfullmäktige noterar att Skarpnäs naturreservat nyligen inrättats och att områdena i 
anslutning till Kummelbergets industriområde redan ingår i ett detaljplanearbete. 
”Vargskogens” naturvärden kommer tas tillvara genom områdesplan. Kommunfullmäktige 
avslår därför motionen. 

Sammanfattning av ärendet 
Motionärerna föreslår att kommunfullmäktige uppdrar till kommunstyrelsen att ta fram ett 
underlag för att utvidga Skarpnäs naturreservat med de delar som ligger runt 
Kummelbergets industriområde (tallmon i nordvästra delen och området intill Vittjärn) 
samt området Vargskogen. 
 
I samband med beslutet om att bilda Skarpnäs naturreservat avslogs de yrkande som lades 
fram om att inkludera delarna runt Kummelbergets industriområde. Om planerna för att 
utvidga verksamhetsområdet förändras är det intressant att pröva frågan igen då 
naturområdena har höga naturvärden och delvis utgörs av nyckelbiotop. En utvidgning av 
reservatet skulle innebära ett nytt samrådsförfarande och beslut i Kommunfullmäktige. 
Förslaget om att inkludera området som motionärerna kallar Vargskogen avslogs i samband 
med samrådsförfarandet för reservatet. De naturvärden som området har och hur de ska 
kunna skyddas kommer istället bevakas i den kommande områdesplanen som ska visa hur 
Björknäs och Eknäs kan se ut år 2050. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsen den 5 december 2022, § 306 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret och enheten offentlig utemiljö, daterad den 21 
november 2022 
Bilaga 1  Motion om att utvidga Skarpnäs naturreservat  
Bilaga 2 Protokollsutdrag från kommunfullmäktige den 20 juni 2022 § 206 gällande 
bildandet av Skarpnäs naturreservat 

Yrkanden 
Peter Zethraeus (M) yrkade bifall till kommunstyrelsens förslag. 
 
Gunnel Nyman Gräff (S) yrkade, med instämmande av Lina Olsson (NL), Lisa Rasmussen 
(V) och Leonid Yurkovskiy (SD), bifall till motionens förslag.  
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Beslutsgång 
Ordföranden ställde Gunnel Nyman Gräffs förslag mot kommunstyrelsens förslag och 
fann att kommunfullmäktige hade beslutat i enlighet med kommunstyrelsens förslag.  
 
Votering begärdes och verkställdes. Följande voteringsproposition godkändes: ”Den som 
bifaller kommunstyrelsens förslag röstar ja den det ej vill röstar nej. Vinner nej har 
kommunfullmäktige beslutat bifalla Gunnel Nyman Gräffs förslag.” 
 
Vid voteringen avgavs 30 ja-röster och 28 nej-röster, 3 ledamöter avstod att rösta. 
Ordföranden konstaterade att kommunfullmäktige därmed hade bifallit kommunstyrelsens 
förslag. 
Vid voteringen angavs röster enligt bilaga. 

• Voteringslista 3 

Reservationer 
Gunnel Nyman Gräff reserverade sig mot beslutet för Socialdemokraterna. 
 
Lina Olsson reserverade sig mot beslutet för Nackalistan och angav följande.  
”Nackalistan har i åratal under reservatsbildningsprocessen konsekvent drivit frågan att 
grönområdet norr om Kummelnäs industriområde som omfattas av strandskydd från 
Vittjärnen ska ingå i Skarpnäs naturreservat. Det är svårt att förstå varför den styrande 
majoriteten säger nej till att strandskyddad mark ingår i naturreservatet. Marken får ändå 
inte exploateras enligt gällande lagstiftning. Om marken hade blivit naturreservat skulle den 
fått ett starkare och mer permanent skydd samt även omfattats av Skarpnäs naturreservats 
skötselplan och reservatsföreskrifter.” 
 
Lisa Rasmussen reserverade sig mot beslutet för Vänsterpartiet och angav följande. 
”Vänsterpartiet reserverar sig till förmån till motionen. Det är en viktig sak att göra 
Skarpnäs Naturreservat större, och att verksamhetsområdet inte tillåts växa in i naturen. De 
planer som finns för att förstora verksamhetsområdet in i naturen är inte okej med dagens 
stora utmaningar i att förbättra klimat och miljöaspekter. Naturen i de stadsnära skogarna 
som fortfarande är natur och inte granplantage måste ges ett korrekt skydd och status som 
gör att de får stå orörda. Den biologiska mångfalden, spridningssamband kan inte stå 
tillbaka mer i Nacka.” 

Protokollsanteckningar 
Peter Zethraeus lät anteckna följande till protokollet för Moderaterna. 
”Med en yta nästan lika stor som halva Södermalm är Skarpnäs ett av Nackas största 
naturreservat. 250 hektar, 2 500 000 kvm. Det finns alltid de som vill att ytan ska vara 
större, oavsett hur stor den är. Det mesta av den mark som i samrådet för Kummelbergets 
utvidgning pekades ut som ett möjligt utvidgningsområde ingår redan i naturreservatet, 
kvar finns två små områden på ett par tusen kvm, ungefär 0,2% av reservatets yta, som 
Socialdemokraterna vill utvidga naturreservatet med. Efter dryga 25 års arbete med 
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naturreservatet och efter bara 182 dagar efter antagande, så känns det lite överdrivet att 
öppna upp och börja om reservatsbildningen med nya utredningar och samråd. De berörda 
markbitarna skyddas dessutom till stora delar av strandskydd, och har därigenom ett skydd 
i sig. Att de inte ingår i naturreservatet innebär inte att de kommer att exploateras.  
 
När det gäller skogen i Björknäs så omfattas den av den pågående Områdesplaneringen i 
Björknäs-Eknäs. Skogen är en enklav och vi kommer att titta på möjligheten att skydda 
marken inom ramen för Alliansens överenskommelse med Miljöpartiet, en 
överenskommelse där vi säkerställer att 30% av Nackas yta är skyddad natur. Vi moderater 
vill att halva Nacka ska vara grönt. Vi ser väldigt positivt på överenskommelsen med 
Miljöpartiet och vi kommer att leverera ett grönare Nacka. Därmed finns ingen anledning 
att börja om arbetet med Skarpnäs naturreservat.” 
 
Christina Ståldal lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan. 
”Nackalistan anser att Skarpnäs Naturreservat bör utökas till att omfatta även den mark 
som detaljplaneras för utvidgning av Kummelbergets verksamhetsområde mot 
Vittjärn/Trollsjön och mot Myrsjön. 
 
Om Kummelbergets verksamhetsområde tillåts växa närmare Trollsjön och Myrsjön skulle 
det innebära att naturområden med höga naturvärden skövlas och ersätts med 
industrifastigheter. Utöver oersättliga naturförluster så skulle det påverka upplevelsen av 
naturreservatet med dess uppskattade badsjöar och strövområden mycket negativt.         
 
Ett större naturreservat är viktigt för att 

- bevara områden med påtagliga/höga naturvärden så att dessa inte ianspråktas av 
industriområden      

- bevarande av de gröna biologiska sambanden väster – öster      
- bevara områdets tystnad och upplevelsen av orörd natur. Att ytan får förbli 

oexploaterad är viktigt för att behålla en barriär av växtlighet mellan 
industriområdet och naturreservatet samt närliggande bostadsområden      

- En bättre ljud- och luftmiljö i Skarpnäs.    
 
Nackalistan anser också att störande verksamheter som stenkrossar (permanenta eller 
tillfälliga) eller annan bullrande och luktande industri inte ska förekomma i naturreservatets 
närhet. De regler som finns idag för Kummelberget ska fortsätta att gälla framöver. Det 
innebär att avsikten att flytta störande och utrymmeskrävande verksamheter till 
Kummelberget, måste strykas i ärendet om Kummelbergets verksamhetsområde vilket 
Nackalistan kommer att återkomma till.” 
 
Lars Alexandersson lät anteckna följande till protokollet för Sverigedemokraterna. 
”Sverigedemokraterna tillstyrker motionens budskap att uppdra underlagsframtagning i 
frågan till kommunstyrelsen, men står i övrigt tills vidare kvar vid sina tidigare 
ståndpunkter.” 
 
- - - - - - 
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§ 320 KFKS 2020-01049 

Motion – Förtydligande av Program för konst och kultur 
i det offentliga rummet 
Motion den 16 november 2020 av Tomas Ottosson och Fredrik Holmkvist (V) 

Beslut 
Kommunfullmäktige beslutar att återremittera ärendet med stöd av reglerna om 
minoritetsåterremiss enligt 5 kap § 50 kommunallagen i förhoppningen att motionens 
intentioner ska behandlas mer direkt. 

Sammanfattning av ärendet 
I motionen ”Programmet för konst och kultur i det offentliga rummet” ska förtydligas 
genom ett tillägg om att ”principen om armlängds avstånd” ska tillämpas inom ramen för 
programmets verksamhet, och att ett utdrag med denna information samt instruktioner för 
hur konstnärer ska agera om de skulle uppleva att de utsätts för politisk, eller annan med 
principen oförenlig styrning, ska skickas ut till alla i sådana verksamheter deltagande 
konstnärer.  
 
Utifrån den samlade bedömningen av utredningen av motionen anges att principen om en 
armlängds avstånd är integrerad inom ramen för programmet för konst och kultur i det 
offentliga rummet. Muralmålningsfestvalen Wall Street, som numera sker inom ramen för 
den ideella och politiskt neutrala föreningen ”Storstockholm Konst & Arkitektur” är ett 
exempel på detta. Det föreslås därför att motionen avslås då ”Programmet för konst och 
kultur i det offentliga rummet” redan ger förutsättningar för att principen om armlängds 
avstånd tillämpas samt att det redan finns en synpunktshantering inom området. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsen den 5 december 2022, § 304 
Tjänsteskrivelse från juridik-och kanslistaben, daterad den 22 november 2022 
Bilaga 1 Motionen  
Bilaga 2 Program för konst och kultur i det offentliga rummet 
Bilaga 3 Protokollsutdrag från kulturnämnden den 19 oktober 2021, § 87.  
Bilaga 4 Kultur- och fritidsenhetens tjänsteskrivelse i ärendet daterad den 28 september 
2021, KUN 2020/126. 

Yrkanden 
Jan Salomonsson (V) yrkade i första hand att ärendet återremitteras i förhoppningen att 
motionens intentioner ska behandlas mer direkt och i andra hand bifall till motionen.  
 
Alva Dahn (S) yrkade, med instämmande av Joel Lallerstedt (MP) och Lamin Jatta Modigh 
(NL) bifall till motionen. 



 
53 (68) 

 19 december 2022 
 
 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunfullmäktige 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

 
Richard Herrey (M) yrkade, med instämmande av Leonid Yurkovkiy (SD) bifall till 
kommunstyrelsens förslag. 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde först förslaget att återremittera ärendet mot avslag och fann att 
kommunfullmäktige hade avslagit förslaget. 
 
Votering begärdes och verkställdes. Följande voteringsproposition godkändes: ”Den som 
avslår Jan Salomonssons förslag röstar ja den det ej vill röstar nej. Vinner nej har 
kommunfullmäktige beslutat bifalla Jan Salomonssons förslag.” 
 
Vid voteringen avgavs 34 ja-röster och 24 nej-röster, 3 ledamöter avstod att rösta. 
Ordföranden konstaterade att kommunfullmäktige därmed hade bifallit Jan Salomons 
förslag med stöd av reglerna om minoritetsåterremiss i 5 kap § 50 kommunallagen. 
Vid voteringen angavs röster enligt bilaga. 

• Voteringslista 4 
 
Sammanträdet ajournerades kl. 20.15-20.20 

Protokollsanteckningar 
Anders Tiger lät anteckna följande till protokollet för Kristdemokraterna. 
”Konsten ska vara fri! Det inskärper Vänsterpartiet gång på gång. Och det uttrycks genom 
begreppet armlängds avstånd. Men underförstått gäller att konsten ska finansieras med 
offentliga medel, annars hade man inte behövt påpeka det gång på gång, eftersom fri 
konstutövning annars ändå skulle vara fri. Det är den offentliga finansieringen som gör att 
man gång på gång måste påpeka att konsten ska vara fri. 
 
Den bindning som offentlig finansiering innebär, vill Vänsterpartiet absolut inte släppa. Att 
det redan där finns en påverkan vill man inte kännas vid, för den vill Vänsterpartiet till varje 
pris ha kvar. I konsekvens med sin övriga politiska inriktning ska helst all konst finansieras 
med offentliga medel, för då kan man styra konsten genom de regler och den inriktning för 
konsten som gäller för att få bidrag. 
 
Det verkar som om det är fullständigt omöjligt att inse att bidragssystemet innebär 
påverkan. Fast den blindheten gäller inte bara Vänsterpartiet utan hela kultureliten. 
Konsten ska inte kritisera de värderingar som kultureliten bestämt ska gälla i samhället. 
Nåde den konstnär som utmanar kulturelitens sakrosankta värderingar. 
Och nåde den politiker som vill att konsten ska stå fri från bidragssystemets påverkan, och 
få möjlighet att kritisera Den Heliga Svenska Kultureliten.” 
 
Christina Ståldal lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan. 
”Denna motion borde kanske inte ha behövt skrivas men vi som har varit med i politiken 
de senaste åren och är engagerade i kulturpolitik vet tyvärr att det är bra att vara övertydlig 
som kommun i sina intentioner. Armslängds avstånd fanns med i samtliga partiers 
partiprogram då Wall Street Nacka var aktuellt. Ändå överskreds den gränsen när man på 
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olika sätt ville styra konsten vilket väckte kritik från den samlade kulturvärlden. Nackalistan 
yrkar bifall till motionen i förhoppning om att armslängds avstånd verkligen även ska gälla 
framöver.” 
 
Jan Salomonsson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet. 
”Vänsterpartiet beklagar att ärendet behövde återremitteras, men välkomnar 
Kommunfullmäktiges beslut om minoritetsåterremiss. Det är alldeles för långt mellan 
motiveringarna till kommunstyrelsens förslag om avslag och motionens faktiska innehåll, 
och ett omtag är en god idé. Vårt återremissyrkande syftar till att motionens intentioner 
inte behandlats tillräckligt utförligt, och att de resonemang som framförts från 
kommunstyrelsens håll egentligen handlar om andra frågeställningar än dem som berörs i 
motionsförslagen. 
 
Det är dock långt ifrån självklart att något omfattande beredningsarbete skulle behövas för 
att motionens intentioner skulle kunna behandlas mer direkt. Motionen begränsar sig till att 
föreslå förtydliganden av Program för konst och kultur i det offentliga rummet, och syftar inte till 
att få till stånd utvärderingar eller ens reella förbättringar avseende kommunens praxis för 
det arbete som utförs inom programmets ramar. Kommunstyrelsens motivering till avslag 
tycks uteslutande röra sig om till praxis och faktiska verksamhetsförfaranden relaterade 
frågeställningar, frågeställningar som vi anser att man egentligen kan lämna därhän i en 
diskussion som rör programtextens tydlighet och innehåll. 
 
Vi föreslår därför att motionen direkt återremitteras till kommunstyrelsen så att de kan 
komma med ett nytt förslag till beslut. 
Vi kan utifrån motionens förslag faktiskt bara föreställa oss tre olika förslag från 
kommunstyrelsen, och skulle här vilja bidra med en kort skiss över hur vi uppfattar att de 
ser ut och bör motiveras. 

- Kommunstyrelsen föreslår bifall till förslagen i motionen, och uttrycker att man anser att ett 
förtydligande av kommunens engagemang för principen om armlängds avstånd, som är 
den etablerade normen för konstnärliga projekt med offentlig finansiering, vore på sin 
plats. 

- Kommunstyrelsen föreslår avslag av förslagen i motionen, och motiverar detta förslag genom att 
hänvisa till de passager i texten för Program för konst och kultur i det offentliga rummet som 
man anser redan ger tillräckligt tydligt och starkt uttryck för kommunens engagemang 
för principen om armlängds avstånd. 

- Kommunstyrelsen föreslår avslag av förslagen i motionen, och motiverar detta förslag 
med ett resonemang kring varför principen om armlängds avstånd inte är viktig för 
verksamheter inom ramarna för Program för konst och kultur i det offentliga rummet. Vi har 
dock svårt att se hur detta förslag skulle kunna ges utan att föregås av en bredare debatt, 
då vi anser oss ha fog för vårt antagande att det råder bred konsensus i 
kommunfullmäktige om att politiken inte ska styra vår offentliga konst. 
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Möjligen brister vår fantasi när vi inte ser fler alternativ än så, men det är i så fall en fråga 
för den med mindre begränsad föreställningsförmåga. Vi vill såklart argumentera för det 
första svarsalternativet, och kommer göra det kortfattat nedan. 
 
Att det funnits utrymme för missförstånd kring kommunens intentioner är lätt att bekräfta 
genom en tillbakablick. Under Wall Street Nacka-festivalen var kommunstyrelsens 
ordförande tvungen att upprepade gånger vända sig till media för att framhålla att den 
kritik som riktades mot festivalen avseende politisk styrning av innehållet i hans mening 
bottnade i missförstånd. Som vi påpekade i motionstexten har också Konstnärernas 
riksorganisation i sitt remissyttrande om programtexten 2018 pekat på ett behov av en 
tydligare redogörelse för hur Nacka förhåller sig till konstens egenvärde och principen om 
armlängds avstånd. Det finns som vi ser det alla skäl att skriva in dessa resonemang explicit 
i programtexten så att de kan informera det arbete som utförs inom de berörda 
verksamheterna. Det finns gott om tankar kring hur man bör förhålla sig till armlängd på 
kommunal nivå och hantera de utmaningar som gäller särskilt för kommuner i 
Myndigheten för kulturanalys rapport Så fri är konsten. I samma rapport pekar myndigheten 
ut just tydliggörandet av kommuners hållning i frågor om konstnärlig frihet som en viktig 
åtgärd. 
 
Angående synpunktshanteringen är läget ungefär detsamma - kommunstyrelsen hänvisar till 
att inga åtgärder behövs för att få till en fungerande synpunktshantering, och må så vara. 
Men för motionens intentioner behövs snarare en diskussion om huruvida det inte skulle 
kunna avstyra missförstånd om konstnärer som utför uppdrag för verksamheter under 
programmet fick information om sådan befintlig synpunktshantering. Det känns som en 
mer effektiv metod för synpunktsinhämtning att förse alla anlitade konstnärer med sådan 
information specifikt i stället för att förlita sig till deras initiativ och förmåga att på egen 
hand identifiera de rätta kanalerna. 
 
Vi anser alltså därmed att båda motionens förslag är befogade och effektiva åtgärder för att 
förhindra att Nackas engagemang för principen om armlängds avstånd och konstnärlig 
frihet missförstås i framtiden, och välkomnar att kommunstyrelsen får möjlighet genom 
återremittering att omvärdera sitt tidigare förslag till beslut.” 
 
 
- - - - - 
  

https://kulturanalys.se/wp-content/uploads/2021/06/2021_1-webb.pdf
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 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunfullmäktige 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§ 321 KFKS 2022-01197 

Motion – 11-spelarplan på Sicklavallen  
Motion av Ella Tegsten och Johanna Kvist m.fl. (S)  

Beslut 
Kommunfullmäktige beslutar att motionen får väckas och remitterar den till 
kommunstyrelsen för beredning. 

Handlingar i ärendet 
Motion 
 
 
- - - - - 
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 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunfullmäktige 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
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§ 322 KFKS 2022-01198 

Motion – Handlingsplan mot våld i nära relationer samt 
hedersrelaterat våld och förtryck 
Motion den 19 december av Gunnel Nyman Gräff och Andreas Andersson m.fl. (S) 

Beslut 
Kommunfullmäktige beslutar att motionen får väckas och remitterar den till 
kommunstyrelsen för beredning. 

Handlingar i ärendet 
Motion 
 
 
- - - - - 
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 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunfullmäktige 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

 
§ 323 KFKS 2022-01199 

Motion – Idrottsanläggning på Porsmossen 
Motion den 19 december av Gunnel Nyman Gräff och Johanna Kvist m.fl. (S) 

Beslut 
Kommunfullmäktige beslutar att motionen får väckas och remitterar den till 
kommunstyrelsen för beredning. 

Handlingar i ärendet 
Motion 
 
 
- - - - - 
  



 
59 (68) 

 19 december 2022 
 
 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunfullmäktige 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
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§ 324 KFKS 2022-01200 

Motion – Inrätta ett idrottsråd 
Motion den 19 december av Johanna Kvist och Ella Tegsten (S) 

Beslut 
Kommunfullmäktige beslutar att motionen får väckas och remitterar den till 
kommunstyrelsen för beredning. 

Handlingar i ärendet 
Motion 
 
 
- - - - - 
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 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunfullmäktige 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
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§ 325 KFKS 2022-01201 

Motion – Omfältsbelysning vid otrygga park-, gång- och 
cykelvägar 
Motion den 19 december av Gunnel Nyman Gräff och Majvie Svärd m.fl. (S) 

Beslut 
Kommunfullmäktige beslutar att motionen får väckas och remitterar den till 
kommunstyrelsen för beredning. 

Handlingar i ärendet 
Motion 
 
 
- - - - - 
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 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunfullmäktige 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
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§ 326 KFKS 2022-01202 

Motion – Utredning bygge av hiss mellan Danvikshem 
och Finnboda hamn utifrån nya förutsättningar 
Motion den 19 december av Lina Olsson och Konstantinos Irina (NL) 

Beslut 
Kommunfullmäktige beslutar att motionen får väckas och remitterar den till 
kommunstyrelsen för beredning. 

Handlingar i ärendet 
Motion 
 
 
- - - - - 
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 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunfullmäktige 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§ 327 KFKS 2022-01203 

Motion – En tryggare trafikmiljö i Nacka 
Motion den 19 december av Desha Svenneborg och Lisskulla Zayane m.fl. (MP) 

Beslut 
Kommunfullmäktige beslutar att motionen får väckas och remitterar den till 
kommunstyrelsen för beredning. 

Handlingar i ärendet 
Motion 
 
 
- - - - - 
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 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunfullmäktige 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
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§ 328 KFKS 2022-01204 

Motion – Höj ambitionerna för återbruk när Nacka 
bygger stad 
Motion den 19 december av Desha Svenneborg och Lisskulla Zayane m.fl. (MP) 

Beslut 
Kommunfullmäktige beslutar att motionen får väckas och remitterar den till 
kommunstyrelsen för beredning. 

Handlingar i ärendet 
Motion 
 
 
- - - - - 
  



 
64 (68) 

 19 december 2022 
 
 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunfullmäktige 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§ 329 KFKS 2022-01205 

Motion – Solceller på parkeringsplatser 
Motion den 19 december av Alena Jukic och Lisa Rasmussen (V) 

Beslut 
Kommunfullmäktige beslutar att motionen får väckas och remitterar den till 
kommunstyrelsen för beredning. 

Handlingar i ärendet 
Motion 
 
 
- - - - - 
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 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunfullmäktige 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§ 330 KFKS 2022-01206 

Interpellation – Fotbollsplaner i Nacka 
Interpellation den 19 december av Johanna Kvist (S) till kommunstyrelsens ordförande Mats Gerdau (M) 

Beslut 
Fullmäktige beslutar medge att interpellationen får framställas samt att den besvaras vid 
nästkommande sammanträde. 

Handlingar i ärendet 
Interpellation 
 
 
- - - - - 
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 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunfullmäktige 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§ 331 KFKS 2022-01207 

Interpellation – Vad händer med boendestödet 
framöver? 
Interpellation den 19 december av Johanna Kvist (S) till kommunstyrelsens ordförande Mats Gerdau (M) 

Beslut 
Fullmäktige beslutar medge att interpellationen får framställas samt att den besvaras vid 
nästkommande sammanträde. 

Handlingar i ärendet 
Interpellation 
 
 
- - - - - 
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 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunfullmäktige 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
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§ 332 KFKS 2022-01208 

Interpellation – Vad är planen med Villa Kaprifol i 
Fisksätra? 
Interpellation den 19 december av Johanna Kvist (S) till kommunstyrelsens ordförande Mats Gerdau (M) 

Beslut 
Fullmäktige beslutar medge att interpellationen får framställas samt att den besvaras vid 
nästkommande sammanträde. 

Handlingar i ärendet 
Interpellation 
 
 
- - - - - 
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 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunfullmäktige 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§ 333 KFKS 2022-01209 

Interpellation – Om grunderna för att exkludera 
Skuruparkens vänner från Naturvårdsrådet och om 
processen som föregick uteslutandet  
Interpellation den 19 december av Lisa Rasmussen (V) till natur- och trafiknämndens ordförande Peter 
Zethraeus 

Beslut 
Fullmäktige beslutar medge att interpellationen får framställas samt att den besvaras vid 
nästkommande sammanträde. 

Handlingar i ärendet 
Interpellation 
 
 
- - - - - 
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